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افزايش ميزان وابستگي صندوق هاي بازنشستگي به بودجه دولت در دولت روحاني

نيميازنفتبهوزارتكارميرود

حمايتهایبیاثربيلبورديوشعاري
ازكالايايراني!

به اين جم��ات توجه كنيد: »اگ��ر مي  خواهيد امس��ال كالاي ايراني 
افتخار ما باشد از نشاط شما كارگرها شروع مي شود«، »شما اگر صبح 
با نشاط كار را ش��روع نكنيد و ناراحت باش��يد يا گرفتاري زياد داشته 
باشيد، نمي توانيد درس��ت حركت كنيد، نمي توانيد هنرمندانه كار را 
انجام دهيد«، »بايد جاذبه براي فروش ايجاد كنيم و كيفيت كالا را بالا 
ببريم«، »عرق ملي ما بايد به حركت آيد«، »حتي اگر كيفيت جنس 
ايراني يك ذره كمتر باشد، بايد ايراني بخريم. البته اگر فاصله زياد باشد 
كار س��خت تر مي ش��ود. اگر كيفيت پايين و قيمت هم بالا باشد، خب 

جنس بد بيخ ريش صاحبش.«
اين سخنان احتمالاً نمود اس��تراتژي دولت در سال حمايت از كالاي 
ايراني و در جمع كارگران به مناس��بت روز كارگر اس��ت. جماتي كه 
توسط يك سخنور، غير از كلي گويي هيچ نويدي به كارگران در نحوه 
حمايت از توليد و دسترنج كارگران وجود ندارد. مگر آنكه رئيس جمهور 
و دولت برنامه ای مدون در توليد نشاط داشته باشند. نشاطي كه البته 

تعابير و تفاوت ديدگاه در ميان مردم و حتي مسئولان وجود دارد!
سخنان شعاري رئيس جمهور در مراس��م تقدير از كارگران نمونه 
درباره حماي��ت از كالاهاي ايراني اين روزها تش��ابه بس��ياري به 
تبليغات اين روزهاي سطح شهر تهران دارد. شما مي توانيد در نقاط 
متعدد و بيلبوردهاي ته��ران جمله هايي را با »حمايت« و »كالاي 
ايراني« و رنگي كرم، قهوه اي ببيني��د كه اوج خاقيتش تصويري 
از يك چوب منبت كاري را در پس زمين��ه دارد! اين اقدام احتمالاً 
حمايت شهرداري از كالاي ايراني اس��ت بي هيچ نشاني از مزيت 

واقعي توليدات ايراني!
 طراحان اين بيلبوردها واقعاً از خود پرس��يده اند ك��ه چند نفر چوب 
منبت كاري استفاده مي كنند؟ چند نفر منبت را به عنوان كالاي ايراني 
مي شناسند؟ آيا نمي توانستند در تعاملي دوسويه و با دريافت حداقل 

هزينه و تحقيقات كالاهاي ايراني را روي بيلبوردها ببرند؟ 
به نظر مي رس��د، برنامه ريزان بايد اين س��ؤال مهم و كليدي را از خود 
بپرس��ند، كدام ايراني اس��ت كه تمايل به خريد كالاي ايراني نداشته 
باش��د، اگر مزيت هاي حداقلي دس��ترنج هموطنش نزديك به كالاي 

خارجي نباشد؟
كاش در ميان طراحان بيلبوردها، مسئولاني اقتصاد خوانده، خاصه 
دو واحد اقتصاد خرد را به آنها آموزش مي دادند و به آنها مي گفتند، اگر 
قرار بود كه با اين منطق و برنامه ريزي و با اين نوع فرهنگسازي، ايراني ها 
خريد كالاي ايراني را بيشتر كنند، اصاً لازم به نامگذاري يك سال براي 

حمايت از كالاي ايراني نبود! 
چرا فكر مي كنيم ايراني ه��ا همه بي غيرت و بي توج��ه به هموطنان، 
اقوام و خويشاوندان خود هستند كه در توليدی هاي فعال مشغول به 

كار هستند؟ 
متأسفانه اين رفتارهاي سطحي در حوزه فرهنگسازي باعث مي شود، 
به رغم اين هزينه ها، وقت و فضاي بيلبوردها بيهوده مصرف شود و اين 
شعارها در مراس��م ها تأثيري نزديك به صفر يا به عبارت بهتر »تقريباً 

هيچ« در تصميم سازي براي سبد خريد خانوار ايراني دارد. 
به عبارت بهتر، اين سخنراني ها و بيلبوردها در نگاه اقتصادي به دليل 
ارزش محتوايي اش اصاً كالايي اقتصادي به شمار نمي روند و بنابراين 

اثرگذاري آنها هم در همان حد است. 
بنابراين ضروري اس��ت، برنامه ريزان بدانند كالا ها معمولاً در توصيف 
اقتصادي به چند نوع طبقه بندي مي شوند كه به عنوان نمونه به كالاي 
پست، لوكس و ضروري يا كالاي س��رمايه هاي واسطه اي و مصرفي و 
يا كالاي ضروري و اساس��ي كه هر يك بنا به تصميمات عقايي براي 
مصرف يا ايجاد ارزش افزوده انتخاب مي شوند. از آن مهم تر همين كالاها 
نه در بازار تك كالايي و اصطاحاً آزمايشگاهي بلكه در بازار واقعي مانند 
بازارهاي كش��ورمان با رقابت كالاهاي متنوع ديگر انتخاب مي شوند 
كه دو كالا يا بيش��تر با معيار، كالاي »مكمل« يا »جانشين« سنجيده 
و انتخاب مي شوند. بنابراين نمي توان هر كالايي را بدون در نظرگرفتن 
قوانين حاكم بر روابط بين كالاهاي )جانشين يا مكمل – كالاي پست، 
لوكس و ضروري( كه مبتني بر اقتصاد خرد اس��ت را به سبد خانوارها 
افزود، يا كم كرد. به خصوص كه سال هاي متمادي بسياري از كالاهاي 
لوكس را هم در بازارهاي داخلي با روش قاچاق و واردات با ارز ارزان بدل 

به كالاي ضروري كرده ايم!
 مسئولان بايد بدانند به جاي اين شعارهاي تكراري كه هر ايراني آنها را 
مي داند، به سراغ مزيت سازي بر مبناي رفتار انسان اقتصادي بروند. بايد 
محيط كسب و كار براي توليد به گونه اي تنظيم شود كه توليد بر واردات 
كالاهاي خارجي و قاچاق ارجحيت داشته باشد و توليدكنندگان داخلي 

نيز به جاي توليد رانت به فكر توليد ناب باشند!
 بديهي است، اين اقدام در تحقق شعار حمايت از كالاي ايراني نياز به 
برنامه ريزي، كار و تاش سخت مس��ئولان دارد و بايد براي حمايت از 

كالاي ايراني آن را به جاي شعار در دستور كار خود قرار دهند.

در حالي كه دولت 

هادی غلامحسینی
   گزارش   یک

يازدهم در سال هاي 
ابتدايي طي چندين 
همايش تكي�ه بر صندوق هاي بازنشس�تگي به 
بودجه مل�ي را غلط عن�وان كرده بود، حس�ن 
روحاني روزگذشته مدعي ش�د كه 55درصد از 
درآمد صادرات نفت جهت پرداخت بازنشستگي 
و مستمري به وزارت كار مي رود. بدين  ترتيب در 
دولت روحاني مي�زان وابس�تگي صندوق هاي 
بازنشس�تگي به رغم برخورداري از 600 تا 700 
بنگاه بزرگ و مهم، پيوسته در حال افزايش است. 
به گزارش »جوان«، وزارت كار به واسطه اينكه 
صندوق بازنشستگي كش��وري و سازمان تأمين 
اجتماعي را در خود جاي داده اس��ت، بر 600 تا 
700بنگاه بزرگ و مهم اقتص��اد ايران مديريت 
مي كند. در اين ميان، به جاي اينكه اين وزارتخانه 
در اقتصاد اي��ران تحول ايجاد كند، متأس��فانه 

پيوسته مورد طمع سياسيون بوده و آلوده مفاسد 
متعدد و متنوعي شده اس��ت؛ به طوري كه اين 
مجموعه را حياط خلوت سياس��يون مي دانند و 
نتيجه آن شده است كه شركت ها نه تنها توليد 
ثروت نمي كنند، بلكه با صدها هزار ميليارد تومان 
ارزش دارايي بنگاه ها، از اين ش��ركت ها زيان و 
بدهي هم حادث مي شود. برهمين اساس ميزان 
وابستگي صندوق بازنشستگي و سازمان تأمين 
اجتماعي براي انجام تعهدات مالي به بودجه ملي 
كشور رفته رفته به شكل نگران كننده اي در حال 

رشد است. 
 5۲ هزار ميليارد تومان

به مستمري بگيران مي دهيم
در حالي كه وزارت كار يك��ي از وزارتخانه هايي 
است كه بيشترين بودجه را از بيت المال دريافت 
مي كند، حسن روحاني رئيس جمهور روزگدشته 
در مراسم گراميداش��ت هفته كارگر با اشاره به 

ميزان پولي كه از س��ازمان تأمي��ن اجتماعي به 
مس��تمري بگيران اختصاص يافته است، گفت: 
۵۲ه��زار ميليارد توم��ان به مس��تمري بگيران 
مي دهي��م و اين در حالي اس��ت ك��ه پول نفت 
ما كمت��ر از 100 هزار ميليارد تومان اس��ت. به 
م��ا مي گويند كه پ��ول نفت را چ��ه مي كنيد ما 
۵۵درصد آن را به مستمري بگيران مي دهيم كه 

اين تنها جزيي از مخارج دولت است. 
ب��راي درك آنچ��ه در مجموع��ه وزارت كار 
مي گ��ذرد، بايد به حي��رت محم��د نهاونديان 
از ترنول مال��ي صندوق هاي بازنشس��تگي كه 
عمومش در اختيار وزارت كار قرار گرفته است، 

اشاره اي داشته باشيم. 
  حيرت نهاونديان 

از گردش مالي بازنشستگي 
در حالي كه در سال 9۵ بودجه عمومي كشور 
رقمي در حدود 3۵0هزار ميليارد تومان بود، 

رئيس دفتر س��ابق رئيس جمه��ور در همين 
س��ال اعام داش��ت كه ميزان گ��ردش مالي 
پرداخ��ت حق��وق، مس��تمري و هزينه هاي 
درم��ان صندوق هاي بازنشس��تگي در س��ال 
94 را 1۲0هزار ميليارد توم��ان اعام كرده و 
مدعي شده بود، در اين سال گردش مالي اين 
مجموعه 40ميليارد دلار بوده است؛ در صورتي 
كه كل درآمد ارزي حاصل از فروش نفت خام 
در اين س��ال به ۲7ميليارد دلار هم نمي رسد، 
بنابراين در صندوق بازنشستگي با رقم بزرگي 

مواجه هستيم. 
به گفته محم��د نهاونديان، از س��ال 1387 كه 
ميزان وابس��تگي 36درصد ب��ود، هم اكنون اين 
وابستگي به ۵8درصد در س��ال 139۵ رسيده 
اس��ت. روند افزايش وابس��تگي به صندوق هاي 
بازنشستگي سالم نيست و در اين باره بايد خود 
صندوق ها با كفايت درصدد افزايش بهره وري و 

كاهش وابستگي به منابع دولتي باشند. 
  بودجه كلان تأمين اجتماعي 

سيدتقي نوربخش نيز اخيراً مدعي شده است كه 
بودجه سال 97 تأمين اجتماعي در حوزه منابع 
98هزار و 661ميليون تومان و در حوزه مصارف 

هم همين مقدار است. 
نوربخش با بيان اينكه سازمان تأمين اجتماعي 
در س��ال 97، 663هزار ميليارد ريال مستمري 
پرداخ��ت مي كن��د، اظه��ار داش��ت: ۲0هزار و 
9۵6ميليارد تومان ب��راي بخش درمان از محل 
9 بيس��ت و هفتم از حق بيمه ه��ا در نظر گرفته 
شده است. باقي منابع هم از محل سرمايه گذاري 

و پروژه هاي عمراني است. 
اين روزها در ش��رايطي ش��اهد افزايش ميزان 
وابستگي وزارت كار و صندوق هاي بازنشستگي 
به بودجه ملي ايران هستيم كه اين مجموعه ها با 
600تا 700بنگاه بزرگ و مهم در اقتصاد ايران، 
مشخص نيست كه چرا از محل 100هزار ميليارد 
تومان دارايي در اختيار توليد ثروت و اش��تغال 
نمي كنند، البته قبضه مديريت اين مجموعه ها 
توس��ط چهره هاي اصاح طلب تن��درو موجب 
نگراني جامعه كارگري و بازنشس��تگي كش��ور 
شده اس��ت، زيرا اين افراد معتقدند اين بنگاه ها 
دولتي نيست بلكه ماحصل عرق جبين ميليون ها 
كارگري است كه سال ها تاش كرده اند تا از اين 

محل آينده خود را تأمين كنند.

 مهران   ابراهیمیان
توزيعگازوئيليورو۴

درهمهراههايمواصلاتي
گ�ازوئي�ل ي�ورو4 از اول خ�رداد س��ال  ج���اري، در هم��ه 
راه ه�اي م�واص��لات�ي كش��ور ت��وزي�ع م�ي ش��ود. 
به گزارش »مهر«، س��ومين جلسه كميته تخصصي س��وخت به ميزباني 
معاونت انساني سازمان حفاظت محيط زيست و با حضور سيدمحمدرضا 
موس��وي خواه - مديرعامل ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران-  
برگزار و مقرر شد، شركت پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي از تاريخ اول 
خردادماه، گازوئيل با كيفيت يورو4 را در همه راه هاي مواصاتي كشور براي 
صاحبان اين خودروها در دسترس قرار دهد. نظارت مداوم بر سوخت توزيعي 
در جايگاه هاي ارائه كننده سوخت ديزل يورو4 و نمونه برداري از اين سوخت 
براي س��نجش پارامترهاي مختلف نيز به طور مش��ترك از سوي سازمان 
حفاظت محيط زيست و ش��ركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي 
انجام خواهد شد. همچنين توزيع گازوئيل يورو4 در كانشهرهاي كشور با 

هدف ارتقاي كيفيت هوا از دولت يازدهم آغاز شده بود. 
........................................................................................................................

رئيس انجمن لوازم خانگي:
اختصاصارزبرايواردات

بهضررتوليداست
رئي�س انجم�ن ل�وازم خانگ�ي ب�ا بي�ان اينك�ه تصمي�م ارزي 
دول�ت باي�د اص�لاح ش�ود، گف�ت: ارزي ك�ه ب�ه توليدكنن�ده 
پرداخت مي ش�ود ب�ا هم�ان نرخ ب�ه واردكنن�ده ني�ز پرداخت 
مي ش�ود و اي�ن موض�وع ت�وان توليدكنن�دگان را در رقاب�ت 
تضعي�ف مي كن�د و زمينه س�از واردات بيش�تر خواه�د ش�د. 
به گزارش »ميزان«، محمدرضا دياني اظهار كرد: در حال حاضر در شرايط 
جنگ اقتصادي قرار داريم كه قيمت تمام ش��ده و قدرت رقابت پذيري 
توليدكنندگان ما با توليدكنندگان جهاني متفاوت است و از طرفي اقتصاد 
ما نيازمند تقويت توليد ملي و كاهش مصرف ارز اس��ت. وي افزود: نبايد 
بازار هاي خود را به راحتي در اختيار ش��ركت هاي خارجي قرار دهيم اما 
مشخص نيست، چرا با تأكيد مقام معظم رهبري و مسئولان باز هم در هاي 
بازار را براي كالاهاي خارجي باز مي كني��م. رئيس انجمن لوازم خانگي 
گفت: در شرايطي كه در صنعت لوازم خانگي و بسياري از صنايع ديگر، 
كالا ها را توليد مي كنيم كه رقيب خارجي ها هس��تند و مي توانند رقيب 

كالا هاي خارجي شوند، نبايد اجازه ورود اين كالا ها را بدهيم. 
دياني خاطرنشان كرد: در كشور هاي اقتصاد باز مثل تركيه، امريكا و اروپا 
طي چندماه اخير شاهد بوديم كه براي حمايت از كالاي داخلي، ورود برخي 
از كالا ها را ممنوع كرده  يا تعرفه خاص قرار داده اند، اما متأسفانه تنها مزيت 
تعرفه هاي ماست كه آنها را هم اكثر واردكنندگان دور مي زنند. وي ادامه 
داد: ارزي كه به توليدكننده پرداخت مي شود با همان نرخ به واردكننده نيز 
پرداخت مي شود و اين موضوع توان توليدكنندگان را در رقابت تضعيف 
مي كند و زمينه ساز واردات بيشتر خواهد شد. رئيس انجمن لوازم خانگي 
با بيان اينكه تصميم ارزي دولت تصميم درستي بود، گفت: اين تصميم 
بايد تصحيح شود و قطعاً براي واردات ارز با قيمت متفاوتي در نظر بگيرد به 
دليل اينكه با شرايط جديد قيمت واردات كمتر مي شود. دياني ادامه داد: 
در شرايطي كه بايد به دنبال كم مصرف كردن ارز باشيم، دولت به كالا هايي 

كه توليد داخل دارند اجازه واردات ندهد. 
........................................................................................................................

وقتيقيمتفولادنصفشد
چراخودروراارزاننكردند؟!

در حالي كه قيمت برخي خودروها افزايش يافته و خودروس�ازان 
يكي از دلاي�ل آن را افزايش قيمت مواد اولي�ه مانند فولاد اعلام 
مي كنند، دبي�ر انجم�ن توليدكنندگان ف�ولاد اي�ران مي گويد: 
زماني ك�ه قيمت ف�ولاد به نصف رس�يده ب�ود، هي�چ خودرويي 
ارزان نش�د ك�ه حالا ب�ا اي�ن بهان�ه خ�ودرو را گ�ران مي كنند. 
به گزارش »ايسنا«، برخي خودروهاي توليد داخل اخيراً با رشد قيمت 
مواجه ش��ده اند، به گونه اي كه يكي از خودروس��ازان با اعام ليست 
قيمت محصولات خود از افزايش چهار ت��ا 10ميليون توماني قيمت 
محصولاتش خبر داده است. اين در حالي بود كه براساس اباغيه دولت 

تا پايان خردادماه نبايد هيچ كالايي با افزايش قيمت مواجه باشد. 
در ميان ليست خودروهاي گران  شده خودروهايي به چشم مي خورند 
كه قيمت آنها كمتر از 4۵ميليون تومان اس��ت و براساس قانون، اين 
دسته از خودروهاي س��واري رقابتي نبوده و به شكل انحصاري عرضه 
مي ش��وند، به همين خاطر قيمت آنها بايد از طريق نهادهاي نظارتي 
مانند سازمان حمايت مصرف  كنندگان و توليدكنندگان كنترل شود. 

اما از جمله دلايلي كه خودروسازان درباره افزايش قيمت ذكر كرده اند، 
افزايش هزينه هاي توليد و افزايش قيمت مواد اوليه به خصوص فولاد 
بوده است. دليلي كه رسول خليفه سلطان - دبير انجمن توليدكنندگان 

فولاد ايران - آن را چندان موجه نمي داند. 
خليفه سلطان اظهار كرد: هرگونه افزايش قيمت در بازار فولاد به خاطر 
شرايط جهاني است كه با تمام اين اوصاف اكنون قيمت عرضه فولاد به 
داخل كشور كمتر از قيمت هاي صادراتي توليدكنندگان ايراني است 
و تمام تاش شده تا فش��اري بر توليد داخلي وابسته به فولاد از طرف 
تأمين كنندگان وارد نشود. دبير انجمن توليدكنندگان فولاد با اشاره 
به دليلي كه خودروس��ازان براي افزايش قيمت خود مي آورند، گفت: 
فولاد نمي تواند سهمي در افزايش قيمت خودرو داشته باشد؛ چراكه در 
سال هاي گذشته در مقطعي قيمت فولاد به نصف قيمت فعلي رسيد و 
با افت قابل توجهي مواجه بوده است، اما مگر خودروسازان در آن زمان 
قيمت محصولات خود را كاهش داده اند كه حالا بخواهند نوس��انات 

طبيعي بازار را بهانه كرده و افزايش قيمت را به فولاد ربط دهند.

چينبزرگترينخريداركالاهاي
پتروشيميوشيمياييايران

جديدترين آم�ار وزارت صنعت، معدن و تجارت پيش�تازي چين 
در خريد كالاهاي ش�يميايي و س�لولزي ايران را نش�ان مي دهد 
كه در صدر اي�ن گروه كالايي، محصولات پتروش�يمي قرار دارند. 
براساس اعام روز يك شنبه مدير كل دفتر صنايع شيميايي و سلولزي 
وزارت صنعت،  مع��دن و تجارت و طبق آمار گمرك، س��ال گذش��ته 
نزديك به 18/۵ميليارد دلار كالاي شيميايي و سلولزي از ايران صادر 
شد و 78درصد برنامه هدفگذاري ش��ده در سال 96 در حوزه صادرات 
مواد و محصولات پتروشيمي، قير، مصنوعات پاستيك، روغن موتور 
صنعتي و پارافين، رنگ، رزين و چس��ب و س��اير كالاهاي شيميايي و 

سلولزي محقق شد. 
به گفته پروين نباتي، عمده صادرات اين كالاها در سال 96 به كشورهاي 
چين، امارات متحده عربي، هند، عراق، افغانستان، تركيه، پاكستان و 
اندونزي بوده است و سهم كشورهاي ياد شده از ارزش صادرات كالاهاي 

شيميايي و سلولزي 8۵درصد برآورد مي شود. 
وي همچنين با اشاره به آمار توليد كالاهاي شيميايي و سلولزي اظهار 
داشت: سال گذشته ۲38هزار تن لاس��تيك خودرو توليد شد كه در 
مقايسه با سال قبل ۵/6درصد افزايش داشته است. نباتي ادامه داد: در 
اين سال توليد انواع كاغذ با 3۲/8درصد افزايش در مقايسه با سال 9۵ 
به 767هزار و ۲0۲تن، كارتن با ۲۲/8درصد رشد به 493هزار و 74تن 
و نئوپان با ح��دود 17/7درصد كاهش توليد ب��ه 79۲هزار و 9۵3متر 

مكعب رسيد. 
به گفته اين مقام مس��ئول، كاهش توليد نئوپان به دليل تغيير سليقه 

مصرف كنندگان از نئوپان به ام. دي. اف )MDF( بوده است. 
مديركل دفتر صنايع ش��يميايي و س��لولزي وزارت صنعت،  معدن و 
تجارت خاطرنش��ان كرد: تخته فيبر و MDF ب��ا توليد يك ميليون و 
۲17هزار و 169متر مكعب حدود 36/1درصد افزايش، س��موم دفع 
آفات نباتي با 36هزار و 610تن توليد در س��ال 97 حدود 1۲/3درصد 
افزايش و  روغن موتور و صنعت��ي تصفيه اول با 487ه��زار و 740تن 
توليد 7/3درصد افزايش داشته است. بنا بر اعام وزارت صنعت نباتي 
تأكيد كرد: سال گذش��ته توليد دوده با 1۲7هزار و 786تن نزديك به 
۲4/۵درصد افزايش ثبت كرد و محصولات، پتروش��يمي با ۵3هزار و 

۵41 هزارتن توليد حدود ۵/6درصد رشد داشت.

رضا دهشيري  |   جوان
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آگهی رونوشت حصر وراثت 

روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب روستایی استان ایلام 

آگهی مناقصه (شماره: 852)

با گذشت چند هفته از طرح ارزي معاون اول 
رئيس جمهور، شواهد نش�ان مي دهد كه اين 
طرح تك بعدي تنظيم ش�ده و بايد اس�اتيد 
اقتصاد در رابطه با ارز ط�رح جامع تري تهيه 
ببينند، زيرا نظر به بدهي ه�اي قابل ملاحظه 
دولت و تأمين مالي از محل انتشار اوراق بدهي 
و آينده فروشي شايد لازم باشد از محل برخي 
از مصارف ارزي، ريال بيش�تري تأمين شود.

به گزارش »جوان«، تحولات و نوس��انات ارزي 
اخير فضاي��ي ايجاد كرد تا اس��حاق جهانگيري 
معاون اول رئيس جمه��ور كه حضورش به دليل 
پرونده اقتصادي ب��رادرش در دولت كمرنگ تر 
شده، به طور مجدد به س��پهر سياست بازگردد 
اما طرح ارزي معاون اول رئيس جمهور كه با دلار 
4 هزار و ۲00 توماني معروف است، دچار اشكالاتي 

است كه نياز به بازنگري دارد. 
اس��حاق جهانگيري به احتمال زي��اد بايد بداند 
كه دولت از محل ب��ازار بدهي تاكنون دهها هزار 
ميليارد تومان تأمين مالي كرده است و مي كند، 
حال آنكه اين ن��وع تأمين مالي س��وددار تلقي 
مي ش��ود، حال دولتي كه از محل آينده فروشي 
تأمين مالي مي كند، چرا دارايي هاي فعلي خود 
را نبايد در بخش هايي گران تر عرضه كند تا حجم 
بدهي هاي دولتي كه همانا بدهي هاي مردم است 

بيش از پيش افزايش نيابد. 
فارغ از آنكه دلار تك نرخي 4 هزار و ۲00تومان 
با ش��رايط كنوني اقتصاد ايران همخواني دارد يا 
ندارد، اگر به ليست كالاهايي كه مشمول دريافت 
يارانه مابه التفاوت ارزي مي شوند، نگاهي بيندازيم 
مي بينيم كه سال هاس��ت اين كالاه��ا در رأس 

ليست واردات كالا به ايران قرار گرفته است.
اقام اساسي مشمول اخذ يارانه مابه التفاوت 

ارز در حالي منتش��ر شده اس��ت كه در افكار 
عمومي اين پرس��ش مطرح ش��ده، چرا براي 
توليد و قط��ع نيازمندي ب��ه كالاهايي چون 
ذرت، دانه هاي روغني، كنجاله س��ويا، روغن 
خام، انواع كود ش��يميايي فس��فاته و پتاسه، 
بذور، دارو، واكس��ن مواد ژنتيكي دام و طيور، 
گوشت گوسفند و دام زنده، سموم و مواد مؤثره 
دفع آفات نباتي، كاغذ، مواد اوليه كاغذ، كره، 
داروهاي ساخته شده، شير خشك، تجهيزات 
مصرفي، مواد اولي��ه داروي��ي، ملزومات كار 
جدي صورت نگرفته اس��ت و مافياي واردات 
اين كالاها دقيق��اً كدام اش��خاص حقيقي و 

حقوقي هستند. 
بانك مرك��زي دس��تورالعمل نح��وه تأمين 
مابه التفاوت ارز مورد نياز كالاهاي اساس��ي، 
دارو و كاغذ را در حالي به ش��بكه بانكي اباغ 
كرد، كه مش��خص نيس��ت چرا ب��راي توليد 
برخي از كالاها از سوي وزارت جهاد، صنعت، 
هلدينگ هاي بزرگ اقتصادي كشور تاكنون 
تاش جدي نش��ده و دهها س��ال اس��ت كه 
تعدادي كالاي مشخص در رأس اقام وارداتي 
به ايران هس��تند و تا كي قرار اس��ت ارزهاي 
كش��ور صرف كالاهايي كه مي توان در داخل 

توليد كرد، شود. 
در پايان با توجه به هزاران ميليارد تومان بدهي 
دولت و تعهدات دول��ت در حوزه ب��ازار بدهي، 
بايد مصارف غيرض��روري ارزي حذف يا گران تر 
تأمين شوند و هم اينكه در رابطه با توليد برخي 
از كالاهايي كه دهها سال است وارد مي كنيم، در 
صورت توانايي توليد س��رمايه گذاري كنيم و در 
عين حال طرف عرضه و تقاضاي ارز يك بار براي 

هميشه كاماً شفاف شود.

وزير راه و شهرس�ازي ب�ا بيان اينك�ه پيگير 
افزايش س�قف وام مسكن اس�ت، گفت: بنده 
ب�ه تنهاي�ي تصميم گي�ر نهاي�ي نيس�تم اما 
پيگيري مي كن�م تا مس�ير آن هموار ش�ود. 
به گزارش »فارس«، عباس آخوندي در حاش��يه 
نشست هم انديشي تش��كل ها و نمايندگان بخش 
خصوصي با مديران ارش��د وزارت راه و شهرسازي، 
در پاسخ به اين پرس��ش كه با توجه به اينكه نرخ 
سود تسهيات صندوق يكم مسكن از 9/۵درصد 
به 8درصد كاهش يافته، آيا پيگير افزايش س��قف 
وام مس��كن نيز هس��تيد، گفت:  بن��ده همچنان 
پيگير مس��ائل مربوط به بخش مس��كن هستم و 
خرد خرد موض��وع را پيگير مي كنم تا س��قف وام 

مس��كن نيز افزايش يابد. آخوندي در پاسخ به اين 
سؤال كه كاهش نرخ سود مسكن كمك بزرگي به 
وام گيرندگان در بازپرداخت اقساط خواهد كرد و 
قطعاً بالا رفتن سقف وام مسكن نيز موجب بالا رفتن 
قدرت خريد خواهد ش��د، گفت: بنده تصميم گير 
نهايي نيستم اما پيگير موضوع هستم تا مسير آن 
هموار و انجام ش��ود. آخوندي چندي پيش اعام 
كرده بود، سقف وام مسكن به ۲00ميليون تومان 
افزايش خواهد يافت. گفتني است، عباس آخوندي 
مدت هاست كه با فراموش كردن وعده انتخاباتي 
دولت درخصوص ساخت مسكن اجتماعي، به دنبال 
افزايش سقف وام مسكن است تا از اين طريق بتواند 

حركتي به بازار مسكن بدهد.

واري�ز س�ود س�هام عدال�ت، عملك�رد 
س�ال مال�ي ۱۳۹5 ب�ه تمام�ي ۲0گ�روه 
مش�مول ثبت ن�ام ش�ده ب�ه پايان رس�يد. 
به گزارش »مش��رق«، واريز س��ود سهام عدالت 
بابت عملكرد س��ال مالي 139۵ به مشموليني 
كه تا بهمن 1396 ش��ماره حساب بانكي خود را 
با موفقيت به س��امانه اعام كرده اند، در تمامي 

۲0گروه ثبت نام شده به پايان رسيد. 

عاوه بر اين همچنان اعام شده بود روزگذشته، 
س��ود س��هام عدالت مش��مولان آخرين گروه 
كه شماره ش��باي حس��اب اعامي آنها به بانك 
صادرات مربوط مي ش��د نيز واريز شد؛ بنابر اين 
تمامي مشمولان ثبت نام شده قطعي گروه هاي 
بيست گانه كه شماره شباي خود را با موفقيت در 
سامانه ذخيره كرده بودند، سود سهام عدالت سال 

مالي 139۵ را دريافت كرده اند.

به رغم اصرار دولت برای ادامه طرح ارزی
طرحارزيجهانگيريدوامنميآورد

آخوندي:افزايشسقفواممسكنرا
پيگيريميكنم

پروندهسودسهامعدالت۹۵بستهشد

    کوتاه


